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نبذة عن

المؤتمر الدولي حول “الإحصاء والتنمية

رام الله، 27-28 آذار 2007
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السلطة الوطنية الفلسطينية
الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

تحت رعاية فخامة رئيس دولة فلسطين 
سيادة الرئيس محمود عباس » أبو مازن «

المؤتمر الدولي حول “الإحصاء والتنمية”

 
27-28 آذار/مارس 2007، رام الله ـ فلسطين
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المؤتمر الدولي حول “الإحصاء والتنمية”

المنظمون:
الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

اللجنة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا »الاسكوا«

التاريخ:
27،  28  آذار/مارس 2007

المكان:
فندق »بست إيسترن«  البيرة – فلسطين

لغة المؤتمر:
العربية والإنجليزية )مع توفر ترجمة فورية(

للاتصال:
الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

هاتف: 2406340 ، فاكس 2406343، ص. ب. 1647، رام الله/فلسطين
 diwan@pcbs.gov.ps :البريد الإلكتروني

http://www.pcbs.gov.ps   :لمزيد من المعلومات: يرجى زيارة وموقعنا على العنوان
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المحتويات

1. برنامج المؤتمر
2. خلفية المؤتمر وأهدافه

3. محاور المؤتمر
4. النتائج المتوقعة

برنامج المؤتمر
اليوم الأول:  الثلاثاء 27 آذار 2007

 
 

المتحدثالموضوعالتوقيت

10:00-09:30
تسجيل

الافتتاح

السلام الوطني الفلسطيني10:05-10:00

لؤي شبانهكلمة رئيس الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني10:20-10:05

د. سمير أبو عيشهكلمة رئيس المجلس الاستشاري للإحصاءات الرسمية 10:35-10:20

حافظ شقيركلمة اللجنة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا »الإسكوا« 10:50-10:35

كلمة فخامة رئيس دولة فلسطين سيادة الرئيس محمود عباس »أبو مازن«11:05-10:50

استراحة11:20-11:05

الجلسة الأولى: رئيس الجلسة/د. نبيل قسيس11:35-11:20

تعزيز القدرات الإحصائية الوطنيةالمحور الأول

د. جاد إسحاق/معهد الأبحاث التطبيقية »أريج«توحيد المفاهيم والرقم الإحصائي الفلسطيني11:50-11:35

يوسف فلاح/الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطينيجودة البيانات وتعزيز استخدام الرقم الإحصائي الفلسطيني12:05-11:50

يحيى عابد/التعاون الايطاليالعوامل المؤثرة في الدورة الإحصائية ورسم السياسات12:20-12:05

بول اوستين/صندوق النقد الدولي)IMF(المعايير الدولية لجودة البيانات الإحصائية12:35-12:20

الإحصاء والعمل التنمويالمحور الثاني

جرين جريتا/النرويجالتعاون الدولي لتطوير التنمية12:50-12:35

د. نصر عبد الكريم/جامعة بيرزيتمؤشرات التنمية في التخطيط 13:05-12:50

الإحصاءات الرسمية والحكم الديمقراطي13:20-13:05
الاقتصادي  والتعاون  التنمية  سواريز/منظمة  راؤول 

)OECD(
غداء15:00-13:20

الجلسة الثانية:رئيس الجلسة/د. وليد عبد ربه15:15-15:00

استخدام البيانات الإحصائية الرسمية في الجامعات وملائمة المخرجات الإحصائية للتحليل والأبحاثالمحور الثالث

15:45-15:15
استخدام البيانات الإحصائية في الأبحاث العلمية: المنظور الوطني

استخدام البيانات الإحصائية في الأبحاث العلمية: المنظور الدولي
د. معين رجب/جامعة الأزهر

)WB( جون ناصر/البنك الدولي
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د. باسم مكحول/جامعة النجاح الوطنيةالبحث العلمي ورسم السياسات الاقتصادية16:00-15:45

البيانات الإحصائية ودورها في الحفاظ على القدس وهويتهاالمحور الرابع

عبد الرحمن أبو عرفة/الملتقى الفكري العربيالبيانات الإحصائية ودورها في الحفاظ على القدس وهويتها16:15-16:00

الجلسة الثالثة: رئيس الجلسة/د. سمير عبد الله16:30-16:15

السياسات السكانية، الاقتصادية، الاجتماعية والجغرافية ودورها في التنميةالمحور الخامس

خليل نجم/وزارة التخطيطالسياسات السكانية ودورها في التنمية السكانية 16:45-16:30

زياد كرابيلية/وزارة الاقتصاد الوطني السياسات الاقتصادية ودورها في عملية التنمية17:00-16:45

17:15-17:00
في  الغذائي  الأمن  إحصاءات  لتقدير  الفلسطيني  الأسرة  واستهلاك  إنفاق  مسح  تحسين  نحو 

تحليل السياسات

والزراعة  الأغذية  سيبريان/منظمة  ريكاردو   
)FAO( العالمية

استراحة17:30-17:15

د. محمد غضية/وزارة التخطيطالسياسات الاجتماعية والاقتصادية في مكافحة الفقر17:45-17:30

18:00-17:45
تقدير الأمن الغذائي في المحافظات الفلسطينية، آليات تصنيف مستندة على بيانات إنفاق 

الأسرة وأثرها على السياسات
لوسا ألينوفي/منظمة الأغذية والزراعة العالمية 

)FAO(

سياسات العمل ودورها في عملية التنمية18:15-18:00
للإحصاء  المركزي  الكفري/الجهاز  صالح 

الفلسطيني

أهمية الإحصاء البيئي والجغرافي في التنمية المستدامة18:30-18:15
د. عبد الرحمن التميمي/مجموعة الهيدرولوجيين 

الفلسطينيين

اليوم الثاني:  الأربعاء 28  آذار 2007

الموضوعالتوقيت

10:00-12:00

حلقة نقاش مستديرة رقم )01(/برئاسة د. صبري صيدم

المحور الأول: تعزيز القدرات الإحصائية الوطنية
المحور الثاني: الإحصاء والعمل التنموي

المحور الثالث: استخدام البيانات الإحصائية الرسمية في الجامعات وملائمة المخرجات الإحصائية للتحليل والأبحاث
المحور الرابع: البيانات الإحصائية ودورها في الحفاظ على القدس وهويتها 

حلقة نقاش مستديرة رقم )02(/برئاسة د. جواد ناجي 

المحور الخامس: السياسات السكانية، الاقتصادية، الاجتماعية، الجغرافية ودورها في التنمية

لؤي شبانهالتوصيات والخطوات المستقبلية 12:00-13:00

غداء13:00-14:00
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خلفية المؤتمر  وأهدافه

بالتعاون مع اللجنة الاقتصادية والاجتماعية لغربي آسيا »الاسكوا«، ينظم الجهاز 
المركزي للإحصاء الفلسطيني مؤتمراً دولياً حول »الإحصاء والتنمية« كخطوة أخرى 
الحاجات  واستيعاب  على فهم  القدرة  وتقوية  بناء  في  تتمثل  التي  أهدافه  لتحقيق 
الفلسطينية الخاصة والعامة في استخدام البيانات الإحصائية في التخطيط للتنمية.  
فمنذ نشأة الجهاز وهو يسعى إلى توفير الرقم الإحصائي الفلسطيني في المجالات 
الأراضي  بيانات عن  السكانية والاجتماعية والاقتصادية والجغرافية، وإنشاء قاعدة 
الفلسطينية تتجاوب مع التقلبات في مختلف نواحي الحياة وتواكب التغيرات الدولية 

المحيطة.  

أهمية المؤتمر

وصنع  »الإحصاء  بعنوان   الأول  المؤتمر  عقد  على  سنوات  ست  من  اكثر  مرور  بعد 
الإحصائي  العمل  في  الشركاء  ذاكرة  إحياء  إعادة  من  بد  لا  أصبح  السياسات«، 
بأهمية الإحصاء، واستخدام الرقم الإحصائي الرسمي كأداة أساسية لرسم السياسات 
وصنع  التخطيط  في  الإحصاء  ثقافة  تعزيز  إلى  بالإضافة  التنموية،  الاستراتيجية 

السياسات.

أهداف المؤتمر

رفع  خلال  من  التنمية،  لتحقيق  الفلسطيني  الرسمي  الإحصائي  الرقم  استخدام  تعزيز 
وعي مستخدمي البيانات الإحصائية بأهمية الإحصاء في التخطيط والتنمية.

مبررات عقد المؤتمر
1. إشراك السياسيين في النقاش بشأن أهمية الإحصاء.

2. إحياء الذاكرة لمن حضروا المؤتمر الأول من متخذي القرار.
 1999 عام  الأول  المؤتمر  انعقاد  منذ  مواقعهم  احتلوا  الذين  السياسيين  إشراك  	.3

لترسيخ أهمية الإحصاء في التنمية لديهم.
4. التأكيد على أن يكون الإحصاء والتنمية على سلم أولويات الحكومة.

الدوليين في  الخبراء  مشاركة  خلال  من  الدولي  المستوى  على  التواصل  استمرار   .5
المؤتمر، الأمر الذي سيساهم في تعزيز مكانة الإحصاء الفلسطيني في التنمية.

6. عرض أحدث التجارب الدولية في مجال الإحصاءات الرسمية.
7. المؤتمر سيكون مكرسا للنقاش في السياسات العامة وليس في تفاصيل فنية، 
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وهو ما لا تحققه ورش العمل والندوات المتخصصة.

الجهات المشاركة في المؤتمر
1. مؤسسات القطاع العام

2. مؤسسات القطاع الخاص
مسؤلو الإحصاء والأبحاث والدراسات في المؤسسات الرسمية والأهلية والخاصة 	.3

4. مسؤولون حكوميون وصانعو السياسات
5. أعضاء المجلس التشريعي 

6. مدراء البنوك
7. الممثليات والقنصليات والسفارات العربية  والأجنبية 

8. بعض المؤسسات الإحصائية الأجنبية 
9. الجامعات والكليات الجامعية

10. منظمات الأمم المتحدة والجهات المانحة
11. مراكز الأبحاث والدراسات

12. رؤساء الغرف التجارية والبلديات
13. ممثلو وسائل الإعلام المحلية والدولية بكافة أنواعها

14. خبراء محليون ودوليون
 

محاور المؤتمر
خلال يومي المؤتمر، سييتم التطرق إلى خمسة محاور رئيسية تسلط الضوء على أهمية 
أوراق عمل ونقاشها من خلال  للتنمية، حيث سيتم عرض عدة  التخطيط  الإحصاء في 
مجموعات عمل في اليوم الثاني للخروج بتوصيات تتم صياغتها في تقرير نهائي 

يحدد التوصيات وجهات المتابعة.

المحور الأول:  تعزيز القدرات الإحصائية الوطنية

تعتبر المؤسسات والوزارات الوطنية مصدراً رئيسياً للبيانات الإحصائية من خلال سجلاتها 
القدرات  تعزيز  لتحقيقها  يسعى  التي  استراتيجياته  الجهاز ضمن  حدد  لذلك  الإدارية، 
العاملة في  للطواقم  والتأهيلي  التدريبي  المؤسسات بمفهومها  لتلك  الإحصائية 
الوحدات الإحصائية في تلك المؤسسات، وتعزيز جودة البيانات من خلال توحيد المنهجيات 
بناء  إلى  الرامية  الجهود  تستمر  أن  ينبغي  وعليه  المستخدمة،  الإحصائية  والمفاهيم 
استراتيجيات  ووضع  الوطنية،  المؤسسات  الإحصائية في  للوحدات  الإحصائية  القدرات 
هذا  وفي  الإحصاءات.   واستخدام  وتحليل  إنتاج  على  القدرة  واستمرار  لتعزيز  شاملة 
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المحور سيتم عرض ونقاش الأوراق في المواضيع التالية: 
1. توحيد المفاهيم والرقم الإحصائي الفلسطيني.

2. جودة البيانات وتعزيز استخدام الرقم الإحصائي الفلسطيني.
3. العوامل المؤثرة في الدورة الإحصائية ورسم السياسات.

4. المعايير الدولية لجودة البيانات الإحصائية.

المحور الثاني : الإحصاء والعمل التنموي

الاجتماعية  التغيرات  لرصد  أداة  كونها  الإحصائية  المؤشرات  أهمية  تنعكس 
من  والتي  الإحصائية،  الرصد  مجالات  من  وغيرها  والبيئية  والزراعية  والاقتصادية 
خلالها يمكن وضع الخطط التنموية اللازمة لتحسين الأوضاع في جميع نواحي الحياة 
للمجتمعات في النواحي الاقتصادية، والاجتماعية والسكانية، والبنية التحتية والبيئية، 
كما تساهم هذه المؤشرات في التعرف على مواقع الضعف التي تحتاج إلى تطوير 
وتنمية، وكذلك اوجه الإنجاز والتقدم، مما يساعد الدول المانحة على اتخاذ القرارات 
التي  المواقع  لتعزيز وتطوير الإنجازات، وتوجيهها نحو  بشأن أوجه تقديم المساعدات 
بحاجة للمساعدات الطارئة.  في هذا المحور سيتم عرض ونقاش الأوراق في المواضيع 

التالية: 
1. التعاون الدولي لتطوير التنمية

2. مؤشرات التنمية في التخطيط 
3. الإحصاءات الرسمية والحكم الديمقراطي

وملاءمة  الجامعات  في  الرسمية  الإحصائية  البيانات  استخدام  الثالث:   المحور 
المخرجات الإحصائية للتحليل والأبحاث

العلمي  البحث  لأغراض  ومؤشرات  بيانات  توفير  الإحصائية  الأجهزة  أهداف  أهم  من 
في كافة المجالات الاقتصادية، و الاجتماعية، والسكانية، والجغرافية والبيئية، مع 
محددة  مواصفات  وضع  يتطلب  وهذا  البيانات،  هذه  ونوعية  جودة  على  التركيز 
البيانات بهدف  البيانات الإحصائية اللازمة لهذه الفئة من مستخدمي  لطبيعة قواعد 

تزويد الباحثين بكم نوعي من البيانات للاستناد إليها لتقديم الأبحاث العلمية.

وفي هذا المحور سيتم عرض ونقاش الأوراق في المواضيع التالية: 
1. استخدام البيانات الإحصائية في الأبحاث العلمية: المنظور الوطني
2. استخدام البيانات الإحصائية في الأبحاث العلمية: المنظور الدولي
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3. البحث العلمي ورسم السياسات الاقتصادية

القدس  على  الحفاظ  في  ودورها  الإحصائية  البيانات  الرابع:  المحور 
وهويتها

هجمة  إلى  وتتعرض  صراع،  وموضع  )العتيدة(،  فلسطين  دولة  عاصمة  القدس 
التاريخية وخلق واقع جديد من خلال عملية  الحقائق  تستهدف تهويدها، وذلك لمحو 
تطهير عرقي وإحلال سكاني ومصادرة أراضيها، كما إن حجم التهميش والإهمال 
للمدينة المقدسة من مختلف الأطر والمؤسسات الوطنية لم يعد يخفيا على أحد.  ونتيجة 
لذلك لا بد من وضع خطة تنموية وتخطيط لتثبيت ودعم مواطني القدس من إنشاء 
الرسمي  الإحصائي  الرقم  بالاعتماد على  وتعليمية وصحية  تنموية  برامج ومؤسسات 

والبيانات حول القدس.  وهنا سيتم عرض ورقة بموضوع المحور أعلاه.

المحور الخامس: السياسات السكانية، الاقتصادية، الاجتماعية، الجغرافية 
ودورها في التنمية

واجتماعية،  سكانية،  واستراتيجيات  سياسات  وضع  التنمية  إحداث  ضرورات  من 
والسياسات  الاستراتيجيات  برسم  المكلفة  الجهات  واقتصادية وجغرافية، وعليه فإن 
والبيئية  الزراعية  والجغرافية  والسكانية  الاقتصادية،  الجوانب  مختلف  في  الوطنية 
عليها أن تبني استراتيجياتها بالاعتماد على النظم المعلوماتية والبيانات الإحصائية 
التي تعتبر مصدراَ مهماَ للتخطيط، ولتعزيز التنمية وتوجيهها، كما أنه من الضروري 
خلال  من  إلا  يتأتى  لا  وهذا  الواقع  أرض  على  آثارها  ورؤية  السياسات  مراقبة هذه 

البيانات والمؤشرات الإحصائية.  وفي هذه الجلسة سيتم عرض ونقاش الأوراق التالية:
1. السياسات السكانية ودورها في التنمية السكانية

2. السياسات الاقتصادية ودورها في عملية التنمية
نحو تحسين مسح إنفاق واستهلاك الأسرة الفلسطيني لتقدير إحصاءات الأمن الغذائي  	.3

في تحليل السياسات
4. السياسات الاجتماعية والاقتصادية في مكافحة الفقر

على  مستندة  تصنيف  آليات  الفلسطينية،  المحافظات  في  الغذائي  الأمن  تقدير  	.5
بيانات الأسرة وأثرها على السياسات

6. سياسات العمل ودورها في عملية التنمية
7. أهمية الإحصاء البيئي والجغرافي في التنمية المستدامة. 
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النتائج المتوقعة
توصيات تساهم في رفع الوعي بأهمية الرقم الإحصائي ودوره كعنصر أساسي 

في التخطيط للتنمية.
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Palestinian National Authority
Palestinian Central Bureau of Statistics

Under the Patronage of His Excellency 

President Mahmoud Abbas
The President of Palestine 

The International Conference on “Statistics and 
Development”

March 27-28, 2007, Ramallah-Palestine
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International Conference on
“Statistics and Development”

Organizers:
Palestinian Central Bureau of Statistics (PCBS)
Economic and Social Commission for Western Asia (ESCWA) 

Date: March 27-28, 2007 

Venue: Best Eastern Hotel, Al-Bireh, Palestine 

Conference languages: Arabic and English (spontaneous translation 
available) 

For Correspondence, please contact
Palestinian Central Bureau of Statistics
Telephone: 02 240 6340
Fax: 02 2406343
PO Box 1647
Ramallah,Palestine
E-mail: diwan@pcbs.gov.ps

For more information: http:\\www.pcbs.gov.ps
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Contents

1.	Conference itinerary						    
2.	Conference background and objectives			 
3.	Conference themes						   
4.	Expected outcomes						   

Conference itinerary 
Day 1: Tuesday, March 27, 2007 

Time Topic Speaker

09:30-10:00
Registration

Opening

10:00-10:05 Palestinian National Anthem

10:05-10:20 The speech of the President of PCBS Mr. Luay Shabaneh 

10:20-10:35 The speech of the Chairman of the Advisory 
Council for Official Statistics Dr. Samir Abu Aisheh

10:35-10:50 The speech of the Economic and Social 
Commission for Western Asia (ESCWA)  Mr. Hafeth Chekir 

10:50-11:05 The speech of His Excellency President Mahmoud Abbas, President of Palestine 

11:05-11:20 Break

11:20-11:35 First session headed by Dr. Nabil Kassis 

First Theme Empowering national statistical capacities

11:35-11:50 Unifying Palestinian concepts and statistical 
figure

Dr. Jad Is’hak, Applied Research 
Institute Jerusalem (ARIJ)  

11:50-12:05 Data quality and empowering the use of the 
Palestinian statistical figure Mr. Yousef  Falah, PCBS

12:05-12:20 Factors affecting the statistical cycle and 
policy-making

Mr. Yahya Abed, Italian 
Cooperation

12:20-12:35 International standards of statistical data 
quality Mr. Paul Austin, IMF

Second Theme Statistics and developmental work

12:35-12:50 International cooperation for improving 
development Green Greta, Norway 

12:50-13:05 Development indicators in planning Dr. Nasser Abdul Kareem, Birzeit 
University 

13:05-13:20 Official statistics and democratic 
governance Mr. Raul Suarez, OECD 

13:20-15:00 Lunch 

15:00-15:15 Second session headed by Dr. Waleed Abed Rabo

Third Theme The use of official statistics data at universities and the aptness of statistical 
outputs for analysis and research
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15:15-15:45

Using statistical data in scientific 
research: National perspective

Using statistical data in scientific 
research: International perspective

Dr. Mo’een Rajab, Al-Azhar 
University-Gaza

Dr. John Nasser, World Bank 

15:45-16:00 Scientific research and economic 
policies making

Dr. Basem Mak’hool, Al Najah 
National University

Fourth Theme Statistical data and their role in protecting Jerusalem and its identity

16:00-16:15 Statistical data and their role in protecting 
Jerusalem and its identity

Mr. Abdul Rahman Abu Arafa, 
Arab Thought Forum 

16:15-16:30 Third session headed by Dr. Samir Abdullah 

Fifth Theme Demographic, economic, social, and geographic policies and their role 
in development

16:30-16:45 Demographic policies and their role in 
development

Mr. Khaleel Najim, Ministry 
of Planning

16:45-17:00 Economic policies and their role in 
development Mr. Ziyad Karabiliyi

17:00-17:15

Towards improving the Palestinian 
Household  Expenditure and 
Consumption Survey to assess food 
security statistics in policy analysis  

Mr. Ricardo Seberian, FAO  

17:15-17:30 Break

17:30-17:45 Social and economic policies in 
eliminating poverty

Dr. Mohammad Ghadya, 
Ministry of Planning

17:45-18:00

Assessing food security in the Palestinian 
governorates, classification mechanism 
based on the data of household 
expenditure and their impact on policies 

Mr. Luca Alinovi, FAO

18:00-18:15 Labor policies and their role in the 
development process Mr. Salih Al Kafri, PCBS

18:15-18:30
The importance of environment and 
geographic statistics in sustainable 
development

Dr. Abdul Rahman Al Tamimi, 
Palestinian Hydrology Group 

Day 2: Wednesday, March 28, 2007 
Time Topic

10:00-12:00

Roundtable discussion (No. 01) headed by Dr. Sabri Saidam 
First theme: Empowering national statistical capacities
Second theme: Statistics and developmental work
Third theme: The use of official statistics data at universities and 
the aptness of statistical outputs for analysis and research
Fourth theme: Statistical data and their role in protecting 
Jerusalem and its identity
Roundtable discussion (No. 02) headed by Dr. Jawad Naji 
Fifth theme: Demographic, economic, social, and geographic 
policies and their role in development 

12:00-13:00 Recommendations and future steps Mr. Luay Shabaneh 

13:00-14:00 Lunch 
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Conference background and objectives

The Palestinian Central Bureau of Statistics (PCBS) organizes the International 
Conference on “Statistics and Development,” in cooperation with the Economic and 
Social Commission for Western Asia (ESCWA). This will be a first step in achieving 
PCBS’ objectives of building and strengthening the capacity to understand the 
specific and general Palestinian requirements of using statistical data in planning 
and development. PCBS has since inception sought to provide Palestinian statistical 
figure in demographic, social, economic, and geographic areas, and establish 
Palestinian Territory database that responds to the changing aspects of life and stays 
up-to-date with surrounding international changes. 

Conference Significance

More than six years have elapsed since the holding of the first conference under 
the title “Statistics and Policy-Making.” The time has come to revive the memory 
of the partners in statistical work about the importance of statistics; the use of the 
official statistical figure as a key tool for the designing of strategic and development 
policies; as well as empowering the culture of statistics in planning and policy-
making.

Conference objectives

Empower the use of the official Palestinian statistical figure in achieving 
development through raising the awareness of the users of statistical data about the 
importance of statistics in planning and development.

Conference rational 

1.	 Involve politicians in the debate on the significance of statistics;
2.	 Revive the memory of the decision-makers who attended the first 

conference;
3.	 Involve the politicians who have taken office since the holding of the first 

conference in 1999 to fortify the importance of statistics in development 
among them;

4.	 Assert that statistics and development must be on top of the government’s 
priority list;

5.	 Continue communication on the international level through the participation of 
international experts in the Conference, which will contribute to empowering 
the status of Palestinian statistics in development;

6.	 Present the most up-to-date international experience in the area of official 
statistics; and

7.	 The Conference will be dedicated to debating general policies rather than 
technical details, which cannot be achieved through specialized workshops 
and symposiums. 
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Participants in the conference

1.	 Public sector institutions
2.	 Private sector institutions
3.	 Statisticians and researchers, from the official institutions, NGOs, and private 

institutions
4.	 Government officials and policy makers
5.	 Members of the Palestinian Legislative Council
6.	 Bank managers
7.	 Officials from Arab and international representative offices, consulates, and 

embassies 
8.	 International statistical institutions 
9.	 Universities and university colleges
10.	United Nations organizations and donors
11.	Research and study centers
12.	Heads of chambers of commerce and mayors
13.	Local and international media representatives
14.	Local and international experts
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Conference Themes

The two-day conference will discuss five main themes highlighting the importance 
of statistics in planning for development. A number of working papers will be 
presented and discussed through the round table on day 2 to produce recommendations 
that would be formulated in a final conference proceedings report that defines 
recommendations and the parties to follow up on such recommendations.  

First Theme: Empowering national statistical capacities
The administrative records of the national institutions and ministries are main 
sources of statistical data; therefore, PCBS includes in the strategies it seeks 
to achieve the empowering of the statistical capacities of these institutions. This 
empowerment will be through training and qualifying of the teams working in 
the statistical units of these institutions and strengthening the quality of the data 
through unifying the statistical approaches and concepts. Hence, efforts to build 
statistical capacities of the statistical units at national institutions must continue as 
well as setting up comprehensive strategies to empowerment and continuation of the 
capacity to produce, analyze, and use statistics. Papers on the following topics will 
be discussed under this theme:

1.	 Unifying Palestinian concepts and statistical figure
2.	 Data quality and empowering the use of the Palestinian statistical figure
3.	 Factors affecting the statistical cycle and policy-making
4.	 International standards of statistical data quality

Second Theme: Statistics and developmental work
The importance of statistical indicators are reflected in the fact that they constitute 
an instrument for monitoring social, economic, agricultural, and environmental 
changes as well as other areas of statistical monitoring. They enable setting up 
the necessary development plans to improve situations in all aspects of life in the 
societies including economic, social, demographic, infrastructure, and environmental 
aspects. The statistical indicators also contribute to defining weaknesses that require 
improvement and development. They also contribute to defining the areas of progress 
and achievement, which enables donor countries to decide with respect to channeling 
aid to empower and improve achievements and areas urgently required aid. 

Papers on the following topics will be discussed under this theme:

1.	 International cooperation for improving development
2.	 Development indicators in planning
3.	 Official statistics and democratic governance
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Third Theme: The use of official statistics data at universities and 
the aptness of statistical outputs for analysis and research
Among the most important objectives of statistics bureaus is to provide data and 
indicators in all areas including economic, social, demographic, and environmental 
areas for scientific research purposes. The bureaus of statistics; however, focus on 
data quality. This requires setting up the defining specifications of the nature of 
the required statistical databases for this category of data users in order to supply 
researchers with a quality amount of data to be based on in presenting scientific 
researches.
Papers on the following topics will be discussed under this theme:

1.	 Using statistical data in scientific research: National perspective
2.	 Using statistical data in scientific research: International perspective
3.	 Scientific research and economic policies making

Fourth Theme: Statistical data and their role in protecting Jerusalem and its 
identity

Jerusalem is the capital of the future state of Palestine. It is a point of conflict. 
It is under an attack of Judaization in order to wipe out historic facts and create new 
facts on the ground through a process of ethnic cleansing, population displacement, 
and land confiscation. The size of marginalization and negligence of the city by the 
different national institutions is obvious to everyone. Therefore, it is necessary to set 
up a plan for development and sustaining the residents of the city through establishing 
development, education, and health programs and institutions. This must rely on the 
official statistical figure and data on Jerusalem. A paper on statistical data and their 
role in protecting Jerusalem and its identity will be presented in this axis.

Fifth Theme: Demographic, economic, social, and geographic 
policies and their role in development
For development to happen it is necessary to set up demographic, economic, social, 
and geographic policies and strategies. Hence, the parties in charge of drawing 
national strategies and policies in the different economic, demographic, agricultural, 
and environmental aspects must base their strategies on information systems and 
statistical data, which are considered important source of planning, empowerment, 
and direction of development. Also, it is necessary to monitor these policies and 
their impact on the ground, which can only happen through statistical data and 
indicators.
Papers on the following topics will be discussed under this theme:

1.	 Demographic policies and their role in development
2.	 Economic policies and their role in development
3.	 Towards improving the Palestinian Household Expenditure and Consumption 

Survey to assess food security statistics in policy analysis
4.	 Social and economic policies in eliminating poverty
5.	 Assessing food security in the Palestinian governorates, classification mechanism 

based on the data of household expenditure and their impact on policies
6.	 Labor policies and their role in the development process
7.	 The importance of environment and geographic statistics in sustainable 

development
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Expected outcomes

The conference outputs are expected to contribute to raising awareness about 
the importance of the statistical figure and its role as key element in planning for 
development. 
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